
چرا مسئولان فیلتر نیستند؟
 همان طور که عده ای مجوز

 حمل اسلحه دارند…

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: برخی وزرا و مسئولان 
از طریق توئیتر به اطلاع رسانی می پردازند و در شبکه های 
اجتماعی که برای مردم عادی فیلتر است، فعالیت می کنند. 
بررسی های دیجیاتو نشان می دهد بیش از ۲۶۰ مقام رسمی از 
اعضای هیأت دولت گرفته تا مجلس، شورای شهر تهران و سایر 
نهادهای سیاسی، اجتماعی، ورزشی، فرهنگی و... در این پلتفرم 
فعال هستند. چندی قبل »ایسنا« نوشت: »بسیاری از مردم در 
این شرایط با صرف هزینه و خرید فیلترشکن، فیلترینگ را دور 
می زنند و برخی هم عطای استفاده از شبکه های اجتماعی را به 
لقایش بخشیده اند اما حالا برایشان سوال است که نمایندگان 

مجلس و سران قوا در شبکه های اجتماعی چه می کنند.«

   حضور فیلترکنندگان در فضاهای فیلتر شده
چندی پیش نماینده چابهار هم به این موضوع اشاره کرد و 
گفت: جالب است اشخاصی که خودشان فیلترکننده این فضاها 
هستند در این محیط قرار دارند، آیا انجام این کار بی قانونی 
توسط کسانی که باید متولی قانون باشند نیست؟ معین الدین 
سعیدی افزود: سوال جدی که مطرح می شود این است که 
چرا مسئولان می توانند از چنین فضایی استفاده کنند اما مردم 
نمی توانند؟ آیا این یک رویکرد دوگانه نیست؟ آیا ما با این کار 
باعث ناامیدی مردم نمی شویم که منجر به فاصله بیشتر آنان 

با مسئولان خواهد شد؟

   پاسخ جالب سخنگوی دولت
روز گذشته سخنگوی دولت در پاسخ به انتقاد دانشجویان 
دانشگاه تهران مبنی بر حضور و فعالیت برخی مقامات و فرزندان 
آن ها در پلتفرم های فیلترشده اعلام کرد: »عموم مردم به سلاح 
دسترسی ندارند، اما پلیس به آن دسترسی دارد یا برای سلاح 
شکاری نیز می توان تحت شرایطی مجوز گرفت. درخصوص 
سکوها و پلتفرم ها هم این گونه است و در عموم کشورها این 
موضوع وجود دارد. یک پلتفرم اجازه فعالیت ندارد، اما مثلا 
وزارت امور خارجه برای بیان اظهارنظرهای خود اجازه دسترسی 
به آن را دارد. ما چند میلیون ایرانی خارج از کشور داریم؛ 
صرف نظر از خارجی هایی که می خواهیم برای آن ها اعلام موضع 
کنیم. مقامات رسمی باید بتوانند از طریق پلتفرم ها با آن ها 
صحبت و اظهارنظر رسمی کنند. علی بهادری جهرمی گفت: 
»همان مرجع قانون گذار که ضابطه گذاری می کند، تبصره ای 
در ماده می زند و درخصوص مقامات، یک سری را استثناء در 
نظر می گیرد و به آن ها اجازه دسترسی به سکوها می دهد.« 
بهادری جهرمی تأکید کرد: درخصوص فرزندان مقامات چنین 
چیزی وجود خارجی ندارد، اگر هر موردی که دیدید، یک فرزند 
مقام است و دسترسی به سکوها دارد، مصداق فساد است. لذا به 
بازرس ویژه رئیس جمهور معرفی کنید تا با آن برخورد شود. ما 

هم اگر شناسایی کنیم برخورد می کنیم.«

   درخواست دادند، رفع شد
وزیر ارتباطات دولت روحانی اما پاسخ صریحی داد. 
محمدجواد آذری جهرمی در پاسخ به اینکه آیا از فیلترشکن 
استفاده می کند، بیان داشت: از فیلترشکن استفاده نمی کنم. 
اما مسئولان در چارچوب مقررات می توانند به کارگروه 
تعیین مصادیق درخواست بدهند تا با مجوز از اینترنت بدون 
فیلتر استفاده کنند. وی با تاکید براینکه بستن ابزارهای 
ارتباطی ممکن است به عنوان یک مسکن عمل کند اما واقعا 
راه حل نیست، گفت: تاکنون جمع بندی ما این بوده که منافع 
پیام رسانه ای اجتماعی بیش از ضرر آنها بوده است. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به عضویتش در شبکه 
اجتماعی توئیتر، درباره مواضعش برای رفع فیلتر یوتیوب 
و توئیتر تصریح کرد: به دلیل نگاه قبلی که وجود داشته، 
مواضع بر بستن این شبکه ها بوده است، اما می شود این نگاه 
را با احترام به فرهنگ و اطمینان دادن به مراجع، تغییر داد. 
خود توئیتر هم پیش قدم شده و درخواست داده که حاضر 
است شرایط ما را بررسی کرده و به فرهنگ و عقاید ما احترام 
بگذارد. آذری جهرمی از انعکاس این موضوع در شورای عالی 
فضای مجازی خبر داد و افزود: اگر در این شورا به جمع بندی 
برسند و چارچوب به تایید شورا برسد، ما می  توانیم این مساله و 
چالش های فرهنگی آن را حل کنیم که این شبکه های اجتماعی 

رفع فیلتر شود.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی روز گذشته 
در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره حاشیه های قهرمانی فرزانه فصیحی در 
ترکیه در رشته دوومیدانی اظهار کرد: فیلم اصلی را 
دیدم. لباس های خانم ها در دوومیدانی خیلی بد و 
ضداخلاقی است. تمام دوربین ها نشان دادند که ۹ 
خانم با آن لباس ها و یک دختر سلحشور با حجاب 
اسلامی و پوشیده مسابقه می دهند. وی ادامه داد: 
ورزشکار ما با صلابت می دود و با فاصله قهرمان 
می شود، ولی ما نمی توانیم ارزش کار او که با حجاب 
و مقنعه می دود را نشان دهیم. لباس او ممکن 
است بر دویدن او تاثیر بگذارد، اما او قهرمان است 
و وقتی به آخر خط می رسد همه تعجب می کنند. 
این اخبار باید به خوبی در رسانه ها منتشر شود. 
صداوسیما یا سایر رسانه ها می توانستند که آن ۹ 
خانم را شطرنجی کنند و لباس و قهرمانی ورزشکار 

ما را نمایش دهند.

    فقط حجاب ورزشکاران خارجی ممنوع 
است؟

دختران ایرانی بارها در مسابقات ورزشی 
بین المللی افتخار آفریدند و مورد تحسین جهانیان 
قرار گرفتند اما مردم کشورمان از تماشای مسابقات 
آنها محروم هستند. بازیکنان ایرانی در مسابقات 
مختلف از لباس تایید شده و پوشیده استفاده 
می کنند و نمی توان عدم پخش مسابقات ورزشی 
زنان از صداوسیما را مربوط به پوشش نامناسب 
دانست. شاید برخی دلیل این تصمیم را پوشش 
رقبای ورزشکاران دختر کشورمان بدانند که این 
ادعا قابل تامل است، چرا که در بسیاری از فیلم های 
خارجی که از صداوسیما پخش می شود پوشش 
زنان بازیگر کمتر از پوشش زنان ورزشکاران آن 
کشورهاست. تنها نیمه اردیبهشت امسال بود 
که مسابقه هاکی روی یخ بانوان برای اولین بار از 
صداوسیما پخش شد. از سوی دیگر این سوال 
مطرح است که چرا صداوسیما مسابقات ورزشی 
زنان در داخل کشور را هم پخش نمی کند. در این 

مسابقات خبری از بازیکنان خارجی و پوشش غیر 
مورد تایید نیست و بازیکنان با پوشش کامل و مورد 

تایید به میدان رقابت می روند. 

    مسئولان سابق هم مقصرند
البته نباید تنها صداوسیما را مقصر دانست 
و برخی مسئولان ورزشی هم با اظهاراتشان 
به عدم پخش مسابقات بانوان در صداوسیما 
کمک می کنند مانند سال ۹7 که معاون وقت 
توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
وجوانان گفته بود: »حجاب تیم های مقابل زنان 
ورزشکار ایرانی در مسابقات مطلوب نیست و 
پخش چنین مسابقاتی در چارچوب ارزش های 
نظام نمی گنجد.« محمدرضا داورزنی درباره نبود 
امکان پخش زنده بازی های آسیایی فوتسال زنان 
از رسانه ملی با وجود پیگیری های انجام شده، اظهار 
داشت: »باید بپذیریم هر قدر هم حجاب بانوان ما 
مناسب باشد، اما بازیکنان مقابل آنها از این حجاب 
برخوردار نیستند و ممکن است بسیاری مسائل را 
رعایت نکنند. ما نمی توانیم برای پخش یک مسابقه 

ورزشی ارزش های خود را زیر پا  گذاریم؛ هرچند 
مسئولان صداوسیما می توانستند پوشش خبری 
جامع تری از این مسابقات و قهرمانی بانوان داشته 
باشند.« در همان سال البته وعده پخش مسابقات 
بانوان داده شد. فریبا محمدیان، معاون وقت امور 
بانوان وزارت ورزش و جوانان به همشهری گفته 
بود: »صدا و سیما پذیرفته که همه مسابقات زنان 
ایران در بازی های آسیایی جاکارتا را پخش کند.« 
اما بازهم وعده ای نشدنی بود و مسابقات بانوان 
پخش نشد. در سال 14۰۰ کارزاری برای پخش 
مسابقات بانوان به راه افتاد و طی آن از »جبلی« 
خواسته شد تا مسابقات ورزشی بانوان را پخش 

کنند که باز هم موفقیتی حاصل نشد.

    جبلی از مردم می گوید
 پیمان جبلی روزگذشته گفت: »همیشه این را 
تکرار کرده ام که رسانه ملی امانتِ مردم نزد ماست و 
مردم نمی پذیرند که ما به این امانت، خدایی ناکرده 
بی توجهی کنیم. مردم همین انتظار را از همه دارند؛ 
از هنرمندان، رسانه و مجموعه تصمیم گیران؛ اینکه 

به ارزش ها و امانت های مردم، تاریخ و فرهنگشان 
توجه ویژه شود. مردم و هنرمندان دو عنصر مکمل 
رسانه هستند. هنرمندان هم افراد بسیار وفادار و 
امانتداری هستند که به ذائقه، نیازها و ارزش های 
مردم توجه دارند. همیشه گفته ام، درِ رسانه ملی به 
روی آنها باز است. درِ صداوسیما به روی هنرمندان، 
عوامل تولید، تمام کارگردانان 
مجموعه های  توانمند 
نمایشی و غیره باز است. 
نکته ای که قید کردم این 
بود که اگر کسی خودش 
نخواهد از این ظرفیت ها و 
ارزش های مردم استفاده کند، تصمیم 
با خودش بوده است.« برخی این سوال را از 
رئیس صداوسیما دارند که چرا به خواسته بخشی 
از مردمی که دم از آن می زند، در پخش مسابقات 

ورزشی بانوان توجهی ندارد. 

    رادیو کافی است!
ظاهرا نتیجه درخواست ها برای پخش مسابقات 
ورزشی بانوان در راه اندازی رادیو ورزش بانوان 
خلاصه شد. سال 14۰1 تفاهم نامه همکاری 
مشترک راه اندازی کانال رادیویی ورزش بانوان 
میان معاونت صدا و وزارت ورزش امضا شد. مدیر 
رادیو ورزش گفته بود: »هم اکنون ۶ تهیه کننده 
و ۲۶ نفر عوامل مختلف در رادیو ورزش داریم 
که از قشر محترم بانوان است و تصمیم داریم که 
تمام عوامل این کانال رادیویی از بانوان باشند.« 
نکته جالب به اظهارات معاون صدا بازمی گشت. 
بخشی زاده عنوان کرد: در خیلی از کشورهایی که 
ادعای آزادی دارند زنان حتی اجازه رانندگی ندارند 
اما در کشور ما بسیاری از مدیران بالادستی از بانوان 
متخصص و محترم کشورمان هستند. ما باید این 
شرایط را فراهم کنیم که بانوان بتوانند ظرفیت های 
بالای خود را در امر ورزش و رسانه شکوفا کنند. و 
اینگونه بود که برخی تصور کردند پخش مسابقات 
ورزشی بانوان از صداوسیما با راه اندازی رادیو ورزش 

بانوان به فراموشی سپرده شد. 
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سال انتخابات مجلس
 ادامه از صفحه 1  |  زیرا در یکی، دو سال اخیر کشور با تکانش های
 اجتماعی و نارضایتی مردم به دلیل  فشارها و تنگناهای اقتصادی
 و عدم توجه به خواسته های جوانان مواجه بوده است. با توجه به
 جایگاه بسیار مهم مجلس در اداره کشور و اهمیت و جایگاه آن که
 بر همگان روشن است و تاثیری که بر تعاملات داخلی و خارجی و
 کلان ترین ارتباطات بین الملل دارد و با وضع قوانین بر مهم ترین
 امور کشور اثر تعیین کننده دارد اینکه چه افرادی وارد مجلس شوند
 بر سرنوشت کشور اثر می گذارد. مقابله با چالش های اقتصادی
 پرمناقشــه فعلی، گرانی ها و درآمدهای ناچیز و حقوق های کم
 ارزش کارمندان و کارگران تفاوت دیدگاه های فرهنگی همچنین
 تعامل با دیگر کشورها و خروج کشــور از مناقشات منطقه ای و
 جهانی از موضوعات خیلی مهمی است که مجلس آینده باید برای
 آن قانون وضع کند و با همکاری دولت طرح و برنامه و راهکار ارائه
 دهد. اینها همه از وظایف بسیار مهمی است که مجلس آینده با آن
 مواجه است. پس خیلی مهم است که افراد فرهیخته، اندیشمند،
 آشنا با مباحث بین المللی و ایران دوست وارد مجلس شوند اما این
 آگاهی ها و شــناختی که مورد نیاز است چگونه در اختیار مردم
 قرار می گیرد. فقط ۹ماه برای این اطلاع رسانی ها وقت داریم اما
 در صحنه مسائل سیاسی کشــور جنب وجوش کافی به چشم
 نمی خورد به خصوص که دولت و مجلس فعلی به شدت درگیر
 مسائلی مثل برکناری و استیضاح برخی وزرا و دیگر موضوعات
 روزمره هستند، در چنین شرایطی حضور آگاهانه و همراه با طرح
 و برنامه جناح ها و تشکل های سیاســی و اجتماعی و فرهنگی
 همچنین مشارکت دلسوزان دردآشنا، دانشگاهیان، فرهیختگان
 و همه کسانی که مردم برایشان احترام و ارزش قائل هستند برای
 آگاهی بخشی بسیارضروری است اگرچه فرصت خیلی کم است و

.زمان به سرعت در حرکت است و زود دیر می شود

ذره بین

حجاب بازیگران خارجی مشکل ندارد، مشکل با ورزشکاران است!

یک بام و دو هوای صداوسیما
   ضرغامی: مسابقات فرزانه فصیحی باید پخش می شد

روایت بازگشایی سفارت در ریاض

روزی که ایران و عربستان 
برادر شدند

جان کربی: از اتحاد بیشتر در منطقه 
حمایت می کنیم

سفارت جمهوری اسلامی ایران در عربستان 
روز سه شنبه بازگشایی شد؛ این رویداد مهم 
واکنش های متفاوتی در سطح جهان به همراه 
داشت. سفارت جمهوری اسلامی ایران در 
ریاض بعداز ظهر روز سه شنبه با حضور برخی 
دیپلمات های ایرانی و سعودی به طور رسمی 
بازگشایی شد. علیرضا بیگدلی، معاون کنسولی 
وزیر امور خارجه و حسن زرنگار ابرقویی، 
سرپرست فعلی سفارت ایران در ریاض در مراسم 
بازگشایی سفارت حضور داشتند. همزمان با 
بازگشایی سفارت جمهوری اسلامی ایران در 
ریاض، سرود ملی پخش شد و پرچم جمهوری 
اسلامی ایران در سفارت کشورمان در عربستان 
به اهتزاز درآمد. علیرضا بیگدلی، معاون کنسولی 
وزارت امور خارجه ایران در این مراسم سخنرانی 
کرد. وی تاکید کرد که امروز روزی مهم در 
تاریخ روابط ایران و عربستان است. بیگدلی بیان 
داشت: از حضور در کشور دوست و برادرمان 
عربستان بسیار خشنود هستیم. با برافراشته 
شدن پرچم ایران در عربستان و پرچم عربستان 
در ایران، همکاری دوجانبه میان دو کشور 
به اوج خود خواهد رسید. وی اظهارداشت: 
در مرحله آتی شاهد صفحه جدیدی از روابط 
دوجانبه و منطقه ای و همکاری های گسترده 
خواهیم بود. معاون کنسولی وزارت امور 
خارجه خاطرنشان کرد: ایران و عربستان دارای 
ظرفیت های بسیاری در ابعاد مختلف دولتی 
و مردمی برای گسترش روابط هستند. ناصر 
کنعانی، سخنگوی وزارت امور خارجه ایران 
روز دوشنبه در خصوص بازگشایی سفارتخانه، 
سرکنسولگری و نمایندگی کشورمان در 
سازمان همکاری اسلامی در عربستان سعودی، 
اظهارداشت: در تکمیل روند اجرای توافقات 
دوجانبه میان جمهوری اسلامی ایران و 
عربستان سعودی برای از سرگیری روابط دو 
کشور، سفارت جمهوری اسلامی ایران در ریاض، 
سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در جده 
و نمایندگی دائم ایران نزد سازمان همکاری 
اسلامی طی روزهای سه شنبه 1۶ خرداد و 
چهارشنبه 17 خردادماه 14۰۲ به صورت رسمی 
بازگشایی شد. سخنگوی وزارت امور خارجه 
افزود: سفارت جمهوری اسلامی ایران در ریاض 
و سرکنسولگری جمهوری اسلامی ایران در جده 
قبل از عزیمت حجاج ایرانی فعالیت عملی خود 
را در جهت تسهیل امور حجاج بیت الله الحرام 
آغاز کرده و اکنون نمایندگی های مذکور با 
حضور مسئولان وزارت امور خارجه دو کشور 
رسما بازگشایی می شوند. در پی بازگشایی 
سفارت تهران در ریاض، نورنیوز، رسانه نزدیک 
به شورای عالی امنیت ملی کشورمان در توئیتی 
اعلام کرد: با وجود مخالفت صهیونیست ها 
با هسته ای شدن عربستان، در فصل جدید 
روابط میان تهران و ریاض همکاری در حوزه 
انتقال  و  فناوری های صلح آمیز هسته ای 
تجربیات و دستاوردهای ایران به این کشور وفق 
قوانین بین المللی و زیرنظر آژانس، می تواند یکی 

از محورهای اصلی در مناسبات دوجانبه باشد. 

*واکنش ها چه بود؟
از سوی دیگر رسانه های صهیونیستی در 
آستانه بازگشایی سفارت کشورمان در ریاض 
اعلام کردند که در سایه نزدیک شدن روابط ایران 
و عربستان و ایران و امارات، رژیم صهیونیستی 
در جبهه مقابله با ایران تنها رها شده است. این 
رسانه ها اعلام کردند که ایران بعد از هفت سال 
سفارت خود در ریاض را بازگشایی کرد، امارات 
نیز در آستانه پیوستن به یک ائتلاف دریایی 
جدید به رهبری ایران است و این نزدیکی روابط، 
هشدارهای مهمی می دهد مبنی بر اینکه نقشه 
خاورمیانه در حال تغییر است. از طرفی دیگر 
جان کربی، هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی 
شورای امنیت ملی کاخ سفید در نشستی خبری 
که مشروح آن در وبگاه کاخ سفید منتشر شده 
است، در پاسخ به اینکه ارزیابی آمریکا درباره 
بازگشایی اماکن دیپلماتیک ایران در عربستان 
سعودی در پی توافق دو کشور برای ازسرگیری 
روابط دیپلماتیک چیست و این اقدام ممکن 
است چه تاثیراتی در منطقه داشته باشد، گفت: 
»ما از اتحاد بیشتر، گفتمان بیشتر و شفافیت 
بیشتر در منطقه حمایت می کنیم.« کربی 
با نادیده گرفتن نقش ثبات زدای آمریکا در 
خاورمیانه از جمله حضور نظامی مداخله جویانه 
این کشور در این منطقه، ادعاهایی را علیه نقش 
ایران در منطقه مطرح کرد و ادامه داد: »اگر 
بازگشایی سفارت ایران در ریاض بتواند به 
افزایش شفافیت عملکردها و دلیل آن کمکی 
بکند، اگر بتواند باعث تنش زدایی شود، در این 
صورت، تحولی مثبت خواهد بود.« ودانت پاتل، 
معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا نیز 
در یک نشست خبری در پاسخ به این سوال که 
آیا دولت بایدن بازگشایی سفارتخانه ایران در 
عربستان سعودی در پی توافق دو کشور برای 
ازسرگیری روابط دیپلماتیک را به عنوان یک 
کانال ارتباطی با ایران در نظر می گیرد و آیا این 
موضوع می تواند موجب تسهیل امور در این 
زمینه شود، اظهارداشت: »ما همواره گفتمان 
مستقیم و دیپلماسی را، از جمله میان ایران 
و دولت های منطقه تشویق کرده ایم. تبادل 
سفرا گام تعجب آوری در روند این گونه گفتمان 

نیست.«

 انتقاد 
علم الهدی 

نماینده ولی فقیه در استان 
به  اشاره  با  خراسان رضوی 
چالش های اصلی نظام اقتصادی 
حل  برای  دولت  گفت:  کشور 
فقط  مردم  معیشتی  مشکل 
محدود به افزایش یارانه نقدی و 
اعطای کالابرگ الکترونیکی است 
و باید این رویکرد به نحوی تغییر 
کند. آیت ا... سیداحمد علم الهدی 
افزود: از چالش های اصلی نظام 
اقتصادی کشور، سرمایه گذاری 
مطلق بر اقتصاد خرد است؛ به این 
معنا که دولت برای حل مشکل 
معیشتی مردم فقط محدود به 
افزایش یارانه نقدی و اعطای 
کالابرگ الکترونیکی است و سایر 
نهادها هم به صورت منطقه ای، در 

حال محرومیت زدایی هستند. 

انتقاد به 
تاخیر در 
احیای 
برجام

مجلس  نمایندگان  از  یکی 
بیشترین  کشور  است  معتقد 
ضربه را از تندروها خورده است. 
نماینده  محمودزاده،  جلال 
مجلس توئیت کرد: »در بحث 
برجام زمانیکه غرب حاضر بود 
پای میز مذاکره بنشیند و امتیاز 
بدهد، تندروها مانع آن شدند. 
حالا دولت افراد را برای مذاکره 
می فرستند تا همان برجامی را که 
چهارسال پیش اجازه ندادند به 
نتیجه برسد، نهایی کنند!« گفتنی 
است مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گفته بود بسیاری 
از ابهامات آژانس در خصوص 
پرونده هسته ای ایران برطرف 
شده و دامنه نظارت های مورد 

نظر افزایش یافته است. 

هشدار به 
نوسیاسیون 

فعال  محبی نیا،  جهانبخش 
می گوید:  اصولگرا  سیاسی 
سیاسی،  فعالان  و  کارگزاران 
کاریزما، هویت و مرجع  بودن  
خودشان را از دست دادند، افرادی 
که تازه پا به سیاست می گذارند، به 
قدری هوس اسب سواری سریع و 
ناشیانه در عرصه سیاست دارند که 
آنچنان به حصول سیاست، حضور 
و زندگی در تشکیلات عادتی 
ندارند. این یک هشداری است که 
باید همه اردوگاه های سیاست آن 
را جدی بگیرند. با وضعیتی که در 
پیش داریم و هنوز اصلاح طلبان 
در  حضور  مبنی بر  علائمی 
انتخابات به شکل مطمئن دریافت 
نکردند، طبیعتا گرم ترین تنور به 

اصولگرایان ربط دارد. 

»آرمان  ملی« جنگ 
 روانی تل آویو علیه 
توافق هسته ای را 
بررسی می کند؛

هراس 
نتانیاهو 
از بازگشت 
به برجام

آرمان ملی- احسان اسقایی: بازگشت به توافق 
وین و لغو تحریم های آمریکا علیه ایران چند هفته ای 
است که مجددا در سر خط اخبار حوزه بین الملل قرار 
گرفته است. این بار خبر ها در ارتباط با »توافق موقت« 
است؛ توافقی که البته از سوی ایران هنوز اظهارنظر 
رسمی در مورد آن صورت نگرفته و آمریکایی ها نیز 
هیچ گونه خبری در مورد کم و کیف آن نمی دهند. 
رسانه ها از دیدار مقامات ایران و آمریکا در سازمان 
ملل خبر هایی را منتشر می کنند که ظاهرا در ارتباط 
با تبادل زندانیان است اما تحلیلگران این حوزه گام ها 
را فراتر نهاده  و عملا در مورد احتمال مذاکرات ایران 
و آمریکا در ارتباط با شیوه بازگشت به برجام خبر 
می دهند. این اخبار بعد از سفر سلطان عمان جدی تر 
شده.. با این وجود بیشترین رسانه هایی که در ارتباط 
با مسأله توافق موقت اظهارنظر می کنند نزدیک به 
رژیم اسرائیل هستند. به طوری که این رسانه ها دائما 
از قول مسئولان امنیتی و سیاسی تل آویو از نزدیکی 
ایران و آمریکا به یک توافق در ارتباط با برجام 
خبر هایی را منتشر کرده و دائما به نقل از این مقامات 
ضمن مخالفت با توافق با ایران اعلام می کنند توافق 
هسته ای چه دائم و چه موقف و چه توافقی جدید، 

ایران هسته ای را متوقف نمی کند.

  سناریو تکراری تل آویو علیه تهران
مخالفت اسرائیلی ها با توافق ایران و غرب در 
پرونده هسته ای پیشینه ای طولانی دارد و هر بار 
ایران و غرب به مذاکره پرداختند و حتی آژانس در 
ارتباط با ایران گزارشی را اعلام کرده که ابعاد مثبتی 
داشته است آن ها تلاش کردند به شدت در برابر هر 
گونه توافق با ایران  ایستادگی کنند. در خاطر داریم 
که در ۲۰۱۵ آن ها به هر دری می زدند که توافق بین 
ایران و غرب در ارتباط با پرونده هسته ای صورت 
نگیرد. نتانیاهو حتی خبر از دسترسی مراکز امنیتی 
خود به پرونده های هسته ای داد و یک »شو« رسانه ای 
نیز در این ارتباط برگزار کرد. اکنون نیز که خبر هایی 
مختلفی در ارتباط با احتمال بازگشت به برجام و حتی 
احیای مذاکرات شنیده می شود اسرائیلی ها بار دیگر 
البته در سطحی پایین تر دست به اقداماتی می زنند 
تا از این طریق بتوانند از بروز هرگونه گفت و گویی 
جلو گیری کنند. به گزارش سپاه سایبری پاسداران، 
فرماندهان نظامی اسراویلی گفته اند: »روشن است 
که نیروی هوایی ما هیچ وقت چنین کار خطرناک و 

پیچیده ای مثل حمله به تأسیسات ایران انجام نداده 
است.« آن ها گفتند: »ما ده ها سال است که مشغول 
بررسی این عملیات هستیم و توانایی هایمان را ایجاد 
می کنیم. ایرانی ها نسبت به گذشته موشک های 
زمین به هوای بیشتری دارند. ارتش اسرائیل در 
انتظار دریافت هواپیما های سوخت رسان ساخت 
آمریکاست. می دانیم ممکن است خلبان هایمان 
بر فراز ایران ر ها شده، به اسارت در بیایند یا کشته 
شوند اما اقدامات لازم را انجام می دهیم تا برای هر 
مأموریت احتمالی آماده باشیم.« دست و پا زدن 
مقامات رژیم صهیونیستی نشان دهنده هراس رژیم 

اسرائیل از صفحه شطرنج مذاکرات هسته ای است.
 

 اعتراف مقامات تل آویو در ارتباط با پیشرفت 
مذاکرات

هرچند هیچ مقام رسمی مذاکرات احتمالی 
در ارتباط با احیای برجام را تأیید نکرده است و 
در نهایت مذاکرات را مربوط به انتقال زندانیان 
اعلام می کنند اما مقامات تل آویو به گونه ای سخن 
می گویند که کار تمام است و اقدامات و تلاش آن ها 
برای عدم احیای برجام به نتیجه نرسیده است. 
اخیرا نماینده اسرائیل در سازمان ملل اعلام کرده 
که توافق موقت برای برنامه تسلیحات هسته ای 
ایران غنی سازی اورانیوم را متوقف نمی کند. 
درگیلاد اردان، سفیر اسرائیل در سازمان ملل به 
کنفرانس سالانه جروزالم پست در نیویورک گفت: 
»این توافق برنامه هسته ای ایران را تعلیق می کند، 
اما اورانیوم غنی شده یا تأسیسات هسته ای ایران 
به حالت قبل برنمی گرداند. در عوض، مزایای 
اقتصادی خوبی به ایران می رسد.« همچنین یک 
رسانه اسرائیلی از پیشرفت مذاکرات میان ایران 
و آمریکا برای انعقاد یک توافق هسته ای موقت 
خبر داده است. به گزارش شفقنا، هاآراتض نوشت: 
»تماس های بین ایالات متحده و ایران در تلاش برای 
دستیابی به توافق بر سر توافق هسته ای در چند 
روز گذشته پیشرفت های زیادی داشته است.« 
مقامات اسرائیلی می گویند که مذاکرات با سرعتی 
بیش از حد انتظار پیش می رود و این احتمال وجود 
دارد که دو طرف ظرف چند هفته به توافق برسند. 
قرار است این تفاهمات شامل امتیازی از سوی ایران 
برای توقف روند غنی سازی اورانیوم به سطوح بالا 

باشد. در مقابل، تهران انتظار دارد که تحریم های 
ایالات متحده کاهش  بین المللی تحت رهبری 
یابد. در مرحله اول، این شامل آزادسازی حدود 
۲۰ میلیارد دلار دارایی ایران از حساب های بانکی 
مسدود شده خارج از ایران – واقع در کره جنوبی، 

عراق و صندوق بین المللی پول می شود.

  اسرائیل از ۱۹۹۱ سنگ  اندازی می کند
یک کارشناس مسائل هسته ای در ارتباط با نگاه 
تل آویو به مذاکرات احتمالی ایران و غربی ها در 
ارتباط با احیای توافق وین به »آرمان ملی« گفت: 
از قرار معلوم مذاکرات در ارتباط با تبادل زندانیان 
بوده است. وی در مورد توافق موقت توضیح داد: 
بحث در مورد توافق موقت هنوز یک موضوع مورد 
اختلاف برای دو طرف است. چرا که ایران توافق 
موقت را برای خود کارگشا نمی داند زیرا ایران 
به دنبال سرمایه گذاری است و افراد و شرکت ها و 
دولت هایی که بخواهند در ایران سرمایه گذاری کنند 
نمی توانند نگاهی موقت به برجام داشته باشند چرا که 
سرمایه گذاری عموما مسأله ای بلندمدت است. حسن 
بهشتی پور تأکید کرد: اسرائیلی ها از ۱۹۹۱ به این سو 
دائما اعلام می کنند که ایران به سمت سلاح هسته ای 
در حال حرکت است و ۶ ماه دیگر نیز بمب هسته ای 
خواهد داشت! وی با اشاره به خبری که از سوی یک 
مقام نظامی این رژیم در ارتباط با ساخت تأسیسات 
هسته ای در اعماق زمین در نزدیک »فردو« بیان 
داشت: این جزئیات که از سوی آن ها منتشر می شود 
در جهت ایجاد جوی امنیتی علیه ایران است که آقای 
ظریف اخیرا به خوبی در مورد این موضوع صحبت 
کردند. امنیتی سازی یعنی آن ها قصد دارند دائما 
ایران را تهدید کننده صلح و امنیت دنیا معرفی کنند 
و این مورد رویکرد دیپلماسی و رسانه های اسرائیل 
علیه ایران در چهار دهه قبل بوده است. ادعای این 
مقام اسرائیلی در مورد وجود این تأسیسات در 
عمق زمین در حالی است که مراکز هسته ای ایران 
دائما توسط بازرسان آژانس بازرسی می شود. البته 
آمریکایی ها به دنبال برجام پلاس هستند و چون 
می خواهند به آن برسند طرح توافق موقت را در 
دستور کار دارند تا ایران بخشی از غنی سازی خود 
را متوقف کند و در برابر به جای اینکه تحریم ها را 
لغو کنند، قصد دارند دارایی های ایران را آزاد کنند 

و ایران هم این مسأله را نپذیرفته است.

   بهشتی پور:
 تل آویو از ۱۹۹۱ اعلام 
می کند ایران شش ماه 
دیگر بمب اتم می سازد!


